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B e r e t n i n g  

fra  u d v a l g e t  a n g å e n d e  fors lag  t i l  fo lke t in  gsbes lu tn ing  o m  tQbaksreklame. ,  

[Af  K a r e n  D a h l e r u p  A n d e r s e n  m .  ,fl,.] 

(Afgivet den 3. september 1971). > v ; 홢 

Udvalget har holdt 7 møder og har herun- 
der haft samråd med indenrigsministeren, 
som endvidere skriftligt har besvaret en 
række spørgsmål fra udvalget. 

Danmarks Afholdsunion har haft fore- 
træde for udvalget og har afleveret ca. 
27.800 underskrifter imod anvendelsen af 
tobaksreklamer samt forskelligt materiale 
vedrørende unionens arbejde. Endvidere er 
der i udvalget modtaget skriftlige henven- 
delser fra Landsforeningen til Kræftens 
Bekæmpelse og fra dr. med. T. Egsmose. 

Udvalget har med indenrigsministeren 
drøftet spørgsmålet om etablering af tobaks- 
afvænningsklinikker og henstiller til inden- 
rigsministeren, at spørgsmålet tages op til 
fornyet drøftelse med sundhedsstyrelsen, 
idet man forudsætter, at en ordning kan 
etableres inden for rammerne af det bestå- 
ende hospitalsvæsen. 

Udvalget skal endvidere henstille, at der 
ved genoptrykning af den af sundhedssty- 
relsen i samarbejde med komiteen for sund- 
hedsoplysning udgivne pjece 홢Svangerskab, 
Fødsel og Spædbørnspleje" foretages en 
mere udførlig omtale af tobakkens skade- 
lige virkninger for det ufødte barn, og at 
den eksisterende pjece, indtil genoptrykning 
finder sted, suppleres med et 홢løsblad" om 
dette spørgsmål. 

Udvalget har med indenrigsministeren 
bl. a. drøftet et forslag om, at der på offent- 
lige steder ikke stilles plads til rådighed for 
cigaretreklamer. Udvalget skal henstille til 
indenrigsministeren at overveje gennemfø- 
relse af et sådant indgreb over for statens 
egne institutioner ved et cirkulære fra stats- 
ministeriet og over for kommunerne i form 
af en henstilling. Udvalget er dog enig med 

ministeren i, at et indgreb af denne art lige- 
ledes må ses i sammenhæng med de foran- 
staltninger, der i øvrigt træffes over for ci- 
garetreklamering. Udvalget skal derfor hen- 
stille, at indenrigsministeren søger at opnå 
tobaksindustriens accept af, at den eksiste- 
rende frivillige aftale mellem industrien og 
indenrigsministeriet gøres mere omfattende, 
eventuelt således at alene tekstavertering 
bliver tilladt, og endvidere, at reklamering 
på offentlige steder, f.eks. i busser og tog, 
standses. Udvalget skal i denne forbindelse 
endvidere pege på de begrænsninger, som 
Svenska Tobaksbranschföreningen har påta- 
get sig vedrørende tobaksreklamering. 

Udvalget er gjort bekendt med, at der 
med hensyn til fordelingen af antallet af 
rygekupeer/ikke-rygekupeer i statsbanernes 
tog er en udvikling i gang, der efterhånden 
vil medføre et øget pladsantal i vognenes 
ikke-rygeafdelinger. Udvalget ønsker i til- 
slutning hertil at pege på behovet for, at der 
så vidt muligt i alle busser og flyvemaskiner 
indføres sektioner med ,rygeforbud. 

Under henvisning til, at flere statsstøttede 
foreninger har udsendt materiale vedrø- 
rende tobaksproblemer, skal udvalget hen- 
stille til ministeren at medvirke til en koor- 
dinering af foreningernes arbejde på dette 
område, evt. ved nedsættelse af en perma- 
nent arbejdsgruppe med henblik på tilrette- 
læggelse af oplysningsarbejdet om cigaret- 
rygningens farlighed. Endvidere finder 
udvalget det hensigtsmæssigt, om Dan- 
marks radio og tv søges inddraget i koor- 
dineringen af denne oplysningsvirksomhed. 

Udvalget har rejst spørgsmålet om, i hvil- 
ket omfang orienteringen om tobaksproble- 
mer indgår i skolernes under visning,, og hvil- 
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ket materiale der benyttes i undervisningen. 
Det fremgår bl. a. af den af direktoratet for 
folkeskolen og seminarierne afgivne udtalel- 
se, at direktoratet har grund til at antage, 
at der i så godt som alle skoler foregår en 
undervisning, der omhandler tobaksrygnin- 
gens farlighed, men at direktoratet ikke 
råder over materiale, der kan belyse, hvilket 
omfang undervisningen i tobakkens farlig- 
hed indtager i den sammenhæng, hvori den 
indgår, ligesom man ikke er i stand til at 
give nærmere oplysning om, hvilket under-  
visningsmateriale der finder anvendelse ved 
denne undervisning. 

Udvalget skal under henvisning hertil 

henstille til undervisningsministeren at til- 
skynde, at undervisning om tobaksrygnin- 
gens farlighed iværksættes på samtlige lan- 
dets skoler med anvendelse af det mest tids- 
svarende oplysningsmateriale. 

Udvalget har endvidere drøftet spørgsmå- 
let om mulighederne for at indføre en vare- 
deklaration på tobaksvarer og skal henstille 
til indenrigsministeren at undersøge mulig- 
hederne for at gennemføre en sådan hen- 
sigtsmæssig varedeklaration. 

Endelig skal udvalget henstille til inden- 
rigsministeren at søge gennemført, at offent- 
lige myndigheder undlader at stille gratis 
tobak til rådighed ved møder o. lign. 

P. u. v. 

Albertsen, I 
formand. 
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B e r e t n i n g  

fra u d v a l g e t  a n g å e n d e  fors lag t i l  lov  Oll, L ø n m o d t a g e r n e s  G a r a n t i f o n d  

[af  E r l i n g  D i n e s e n  m .  fI.]. 

(Afgivet den 3. september 197,1). 

Udvalget har behandlet lovforslaget i 4 
møder og herunder haft samråd med ar- 
bejqsmirlÎsteren, der tillige har besvaret 
skriftligt stillede spørgsmål. ', I 

I  il trods for at sagen var fuldt belyst, 
kunne der ikke opnås flertal for afgivelse 
af betænkning, hvorfor udvalget ikke har 
kunnet tilendebringe sit arbejde inden - fol- 
ketingsårets udløb. ' 

P. u. v. 

K. J. Mortensen, , 
. formand. 


